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 В конце минувшей недели штор-
мовой ветер и буран остановили на 
ряде трасс движение автотранспорта 
и внесли коррективы в расписание 
авиарейсов. Чтобы обеспечить бес-
перебойную перевозку пассажиров и 
грузов, железнодорожники перешли 
на усиленный режим работы. С 7 по  
9 февраля они убрали более 80 тысяч 
кубометров снега.

Первая декада февраля отметилась 
экстремальными снегопадами. В очистке 
станционных путей и стрелочных перево-
дов с 7 по 9 февраля были задействованы 
более 7 500 железнодорожников, в том 
числе 384 работника второй очереди. 
Всеми видами техники с 7 по 8 февраля 
осуществлено 279 выездов: 203 выезда 
снегоочистительных машин СДПМ, при 
этом очищено 12 868 километров пути, и 
237 рейсов снегоуборочных машин СМ, 
которые убрали 60 770 кубометров снега.

9 февраля осуществлено 96 выездов 
техники: СДПМ – 67 выездов, очищено 
5 806 километров пути, СМ-2 – 92 рейса, 
убрано 23 000 кубометров снега.

В целом за три дня очищено 18 674 
километра железнодорожного полотна 
и вывезено 83 770 кубометров снега. 

Из-за введения ограничения на ав-
тодорогах республиканского значения                        
8 февраля АО «Пассажирские перевоз-
ки» организовало эвакуацию более                           
400 пассажиров. 
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ТЕҢГЕГЕ ҰЛҒАЙЫП ОТЫР. 

КОМПАНИЯ БОЙЫНША БЫЛТЫР

ЖУЫҚ ЖҰМЫСШЫ МЕН 
ЗЕЙНЕТКЕР ШИПАЖАЙЛАРДА 
ДЕМАЛДЫ. 

ӨТКЕН ЖЫЛЫ КОМПАНИЯ 
БОЙЫНША 

 
ЖОЛАУШЫЛАР ВАГОНЫ САТЫП 
АЛЫНҒАН.
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МЫ ГОТОВЫ И ДАЛЬШЕ УКРЕПЛЯТЬ СОТРУДНИЧЕСТВО С РУМЫНИЕЙ ДЛЯ ВЗАИМНОГО УВЕЛИЧЕНИЯ 
ОБЪЕМОВ ТРАНЗИТНЫХ ГРУЗОПОТОКОВ И ОБМЕНА ПЕРЕДОВЫМ ОПЫТОМ В ОБЛАСТИ МУЛЬТИМОДАЛЬ-
НЫХ ПЕРЕВОЗОК И ЛОГИСТИЧЕСКИХ ПРОЦЕССОВ. УЧИТЫВАЯ, ЧТО НАШИ СТРАНЫ ЯВЛЯЮТСЯ УЧАСТ-
НИКАМИ СОГЛАШЕНИЯ ПО РАЗВИТИЮ МЕЖДУНАРОДНОГО ТРАНСПОРТНОГО КОРИДОРА, МЫ ТАКЖЕ 
ЗАИНТЕРЕСОВАНЫ В РАЗВИТИИ СОТРУДНИЧЕСТВА В ОБЛАСТИ ПЕРЕВОЗОК ПО ДАННОМУ КОРИДОРУ. 

Райхан РАХМЕТОВА,
Астана

5 МЛРД

Конкурс

«KAZLOGISTICS»  ЕСЕП  БЕРДІ    

1 наурыздан бастап Қазақстанда 
уақыт белдеуінің теңестірілуі пойыз- 
дар қозғалысына қалай әсер етеді, 
яғни уақыт бір сағат кері жылжыған 
кезде  билетте көрсетілген уақыт пен 
таблодағы уақыт айырмасы қандай 
болмақ. 

Көктемнің алғашқы күні Қазақстанның 
барлық облыстарындағы сағаттар үшін 
бірыңғай бесінші уақыт белдеуі енгізіледі. 
Осылайша Астана, Алматы, Шымкент 
қалалары мен Абай, Ақмола, Алматы, 
Жамбыл, Жетісу, Қарағанды, Қостанай, 
Павлодар, Солтүстік Қазақстан, Түркістан, 
Ұлытау және Шығыс Қазақстан облыста-
ры уақытты 1 сағат артқа жылжытады. 
Бұл өзгеріс осы өңірлерге қатынайтын 
жолаушылардың әуе және теміржол 
тасымалына да әсер етпек. 

– Жолаушылар тасымалына жауапты 
пойыздардың уақыт кестесін жасағанда 
Қазақстан бойынша бірыңғай уақыт 
белдеуінің енгізілетіні ескерілді. Наурыз 
айында пойыздардың келу-кету уақыты 
ортақ уақыт белдеуі бойынша болады. 
Бұл өзгеріс жолаушы билеттерінде де 
қарастырылған. Енді азаматтардың 
өз сағаттарындағы және техникалық 
құрылғыларындағы уақыт көрсеткіштері 
дұрыс болса болды. Cұрақ туындаса, 1433 
телефонына  хабарласуға болады, – дейді 
«Жолаушылар тасымалы» АҚ баспасөз 
қызметінің өкілі Нұрсұлтан Ибраев. 

Оның айтуынша, пойызға міну үшін 
билеттегі уақыттан бір сағат ерте, не 
кеш келудің қажеті жоқ. Өйткені билетте 
уақыт айырмашылғы есептелген. 

Ұлан ОРАЗ

УАҚЫТ  БЕЛДЕУІ 
ЕСКЕРІЛЕДІ    

ЕҢБЕК ҰЖЫМДАРЫНДА 
ӘЛЕУМЕТТІК ТҰРАҚТЫЛЫҚТЫ 
ҚАМТАМАСЫЗ ЕТУ САЛАСЫНДА 
АЛҒА ҚОЙЫЛҒАН МІНДЕТТЕРГЕ 
ҚОЛ ЖЕТКІЗУ ҮШІН КОМПАНИЯ 
ҚЫЗМЕТКЕРЛЕРГЕ ЕҢБЕКАҚЫ 
ТӨЛЕУДІҢ НАРЫҚТЫҚ  БӘСЕКЕГЕ 
ҚАБІЛЕТТІ ЖАҒДАЙЛАРЫН 
ЖЕТІЛДІРУ БОЙЫНША БАРЛЫҚ 
КҮШ-ЖІГЕРІН ЖҰМСАЙДЫ. 
СОҢҒЫ ҮШ ЖЫЛДА КОМПАНИЯ 
ТЕМІРЖОЛШЫЛАРДЫҢ ЖА-
ЛАҚЫСЫН КӨТЕРУГЕ 241 МЛРД 
ТЕҢГЕ БАҒЫТТАДЫ

Дайыр КӨШЕРОВ,  
 «Қазақстан темір жолы» ҰК» АҚ 

Қаржы жөніндегі басқарушы 
директоры:

Бірінші бастама бойынша қолданыстағы 
теміржол инфрақұрылымының өткізу 
қабілетін 2029 жылға дейін арттыру 
бағдарламасы әзірленген. Бағдарлама 
184 теміржол станциясын дамытуды, 2 

814 км автоблоктауды енгізуді, 338 км 
екінші және айналма жолдарды салуды 
көздейді. Бірінші кезеңде басымдыққа ие 
іс-шаралар жүзеге асқан. Атап айтқанда, 
Қызылжар станциясын дамыту бойынша 
жобалық-сметалық құжаттама (ЖСҚ) 
әзірленіп, жолдың үстіңгі құрылымын 
төсеу жұмыстары аяқталған. Ақсу-1 

станциясы бойынша жер төсемі дайын-
далып, эстакада кеңейтілген. Сонымен 
қатар Қостанай станциясының Солтүстік 
паркінің 10 жолы және Шеңгелді станци-
ясы бойынша 5 жол қалпына келтіріліп, 
сондай-ақ, ЖСҚ әзірлеу үшін жобалық 
топ құрылыпты.  

Екінші бастама, теміржол инфрақұрылы-

ЖЕТІ  БАСТАМА  ЖАЛҒАСЫН  ТАБАДЫ
Магистральдық желі дирекциясы өткен жылы 7 стратеги-
ялық бастама көтеріп,  іске асыруға шаралар қабылдаған. 
Олардың дені  ұзақ мерзімді қамтитын болғандықтан, биыл 
да, алдағы жылдары да жалғасын табатын көрінеді.  Бүгін 
біз дирекция мамандары алға тартқан деректерге сүйеніп, 
осы бастамалардың  тиімділігіне жеке-дара тоқталмақпыз.  

 
 
  
Жылдың қорытынды жұмыстары туралы одақ 

төрағасының орынбасары Юрий Лавриненко 
баяндама жасады. Айтуынша, былтыр одақта 
ынтымақтастық туралы 17 меморандумға қол 
қойылған. Көлік саласының жалпы көрсеткіштері-
не тоқталған ол соның ішінде теміржолмен жүк 
тасымалы 28 пайыз, теңіз порттары арқылы жүк 
тасымалы 15,3 пайыз артқанын айтты. Сонымен 
бірге теміржол арқылы жолаушылар тасымалы 
2,12 пайыз өскен. 

– Қазіргі уақытта көлік пен логистикаға жаңа 
көзқараспен қарап, барлық жерде жаңа иннова-
циялар мен технологияларды енгізуге басымдық 
берілуде. Цифрлық шешімдер заманауи логистика 
мен көлікте шешуші рөл атқарады, процестерді 
басқару мен оңтайландырудың дәстүрлі тәсілдерін 

өзгертеді, бизнес-процестердің тиімділігін артты-
рады және қызмет сапасын жақсартады. Біз сапалы 
автомобиль жолдарын, жаңа теміржол өткелдерін 
салу, Ақтау портының порт инфрақұрылымының 
мүмкіндіктерін кеңейту, сондай-ақ қазақстандық 
жүк авиациялық тасымалдаушыны құру бастама-
ларын қолдаймыз. Бұл ретте Мемлекет басшысы 
қойған міндеттерді іске асыру үшін мемлекеттік 
органдардың өзара толық байланысы болуы қажет 
деп санаймыз, – деді Юрий Лавриненко. 

Ол өз баяндамасында көліктің барлық түрлеріне 
тоқтала келе, соның ішінде теміржол бойынша 
алдағы жылға арналған жоспарлар туралы да 
айтты. Нақты айтқанда, вагондардың тұрып 
қалғаны үшін он еселенген мөлшерде айыппұл 
төлеуге байланысты ҚР ИИДМ 2019 жылғы 2 
тамыздағы № 612 бекіткен теміржол көлігімен 
жүктерді тасымалдау ережелерінің нормаларын 
қайта қарау бойынша көлік министрлігімен бірлес- 

 «KAZLOGISTICS» Қазақстанның көлікшілер одағы өткен 
жылғы жұмысын қорытындылады. Отырысқа еліміздің көлік 
министрлігі өкілдері мен ҚТЖ басшылығы және басқа да құ-
зырлы мекемелер басшылары қатысты. Жиында теміржол, 
автожол, көлік логистикасы, су көлігі, азаматтық авиация 
бойынша жұмыс топтары басшыларының есебі тыңдалды.

кен жұмыс жалғасын табады. Сондай-ақ  тариф 
белгілеу жүйесін өзгерту не республикаішілік және 
экспорттық қатынастарда контейнерлермен жүк 
тасымалдауға төмендету коэффициентін беру 
тетігін енгізу мүмкіндігі қаралады. 

Конвенциялық тыйым салулар мен тасымалдауға 
шектеулер жарияланған кезде «Теміржол көлігі ту-
ралы» ҚР Заңының 35-бабының нормаларын қарау 
көзделуде. ҚТЖ цифрландыруды дамыту есебінен 
экспедитордың кодтарын рұқсатсыз пайдаланудан 
қорғау жөніндегі бірлескен іс-қимылдар жөніндегі 
мәселені қарап, талқылау қажет. Сонымен қатар 
2024 фрахталық жылға арналған теміржол көлі-
гімен жүк тасымалдауды ұйымдастыру туралы 
тасымалдаушы мен экспедитор арасындағы Үлгілік 
келісімшарттарды енгізу жоспарланған. 

Қорытынды жиынға қатысқан «ҚТЖ» ҰК» АҚ 
басқарма төрағасы Нұрлан Сауранбаев салада 
атқарылып жатқан жұмыстар Мемлекет басшы-
сының Қазақстанды ірі көлік логистикалық хабқа 
айналдыру туралы тапсырмасы аясында жүзеге 
асып жатқанын жеткізді. Сондықтан сыртқы 
және ішкі клиенттерге сапалы қызмет ұсынуда 
көліктердің барлық түрлері бойынша мемлекет 
тарапынан үлкен қолдау көрсетіліп отырғанын 
атап айтты. Аталған одақ құрамына бүгінде 66 
көлік компаниясы мүше, олардың қатарында 
«ҚТЖ» ҰК» АҚ, «ҚТЖ – Жүк тасымалы» ЖШС, 
«Қазтеміртранс» АҚ, «ҚТЖ Экспресс» АҚ, «Ақтау 
теңіз сауда порты» АҚ, «Air Astana» АҚ, «Scat» әуе 
компаниясы және тағы басқалары бар. 

Суретті түсірген автор 

ЛУЧШИМ –  «ЗОЛОТАЯ  КАСКА»

Конкурс традиционно 
проводится ТОО «Қамқор 
Локомотив» в партнерстве с 
компанией Wabtec, начиная 
с 2018 года. Его основная 
цель – обеспечение «нулевого 
травматизма» и вовлеченности 
коллективов предприятий 
в вопросы обеспечения бе- 
зопасности и охран труда.

Обладателя «Золотой кас- 
ки» выбирали из семи фили-
алов ТОО «Қамқор Локомо-
тив», которые осуществляют 
сервисное обслуживание 
локомотивов. Конкурсная 

комиссия оценивала такие 
показатели работы, как от-
сутствие несчастных случаев, 
нарушений в области охраны 
труда и экологии, пожарной 
безопасности, а также посто-
янное совершенствование и 
внедрение лучших практик 
по безопасности и охране 
труда. 

– В течение 2023 года фи-
лиалы внедряли проекты, 
направленные на обеспечение 
«нулевого травматизма». 
По итогам их реализации, 
а также проанализировав 
состояние безопасности и 
охраны труда, был выявлен 
победитель. Высший уровень 

Высший уровень безопасности 
и охраны труда на производстве 
продемонстрировало локомотиво-
ремонтное депо Сексеул, ставшее 
победителем ежегодного конкурса 
«Золотая каска». 

безопасности на производстве 
продемонстрировал коллек-
тив локомотиворемонтно-
го депо Сексеул, – отметил 
технический директор ТОО 
«Қамқор Локомотив» Жанат-
бек Адамбаев. – Поздравляем 
с заслуженной наградой и 
желаем дальнейших успехов 
в производственной деятель-
ности! 

Директору локомотиво-
ремонтного депо Сексеул 

Мухтару Кеулимжаеву в 
торжественной обстановке 
вручили символ конкурса – 
«Золотую каску».

В ТОО «Қамқор Локомотив» 
отмечают, что обеспечение 
безопасного труда работников, 
повышение качества услуг 
по ремонту, модернизации 
и сервисному обслуживанию 
подвижного состава являются 
приоритетными задачами 

Фото автора

Любовь РОВБА,
Астана

мы нысандарының тозуы мен моральдық 
тұрғыдан ескірген техникалық құрал-
дарды пайдалану деңгейінің жоғары 
екенін ескере отырып, 2029 жылға дейін 
магистральдық теміржол желілерінің 
нысандарын жаңғырту және дамыту 
бағдарламасы жасалған. Бұл бағдарла-
маны дирекция мамандары Көлік және 
логистика академиясымен бірлесе оты-
рып әзірлеген екен. Онда активтердің 
ағымдық жағдайы, нысандарды  жөндеу 
және күту сценарийлері жасалып, жаңа 
теміржол желілерін салу және жаңғырту 
қарастырылған. Бағдарламада көзделген 
іс-шараларды жүзеге асыру үшін тарты-
латын инвестиция көлемі 8 трлн теңгені 
құрайды. Алайда, аталған бағдарламаның 
іске асуы теміржол инфрақұрылымының, 
ең алдымен транзиттік бағыттардағы 
резервтік өткізу қабілетін жедел қамта-
масыз етуге мүмкіндік бермек. 

(Соңы 2 бетте)

БАҒДАРЛАМА
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ӨНДІРІС

БАЙЛАНЫС  ҚҰРАЛДАРЫ 
ЖАҢАРУДА

Мерейтой

«Бағдаршамдар мен бұрма-
лардағы электржетектерінің, 
станциялардағы рельс тізбек-
тері элементтерінің, батарея 
шкафтарындағы аккумуля-
торлардың, стативтер мен 
релелік шкафтардағы аспап-
тардың қалыпты жағдайда 
жұмыс істеуін дистанция 
мамандары жоспарға сай 
техникалық кесте бойынша 
қалтқысыз орындауда», – 
дейді Атырау магистральдық желі бөлімшесінің СОБ 
және электрмен қамту бөлімі бастығы Амангелді 
Бержанов. 

Былтырғы жылы құрылғыларды  күтіп ұстау бойын-
ша жасақталған кешенді жоспар негізінде 144 дана 
электржетек ағымдық жөндеуден өтіп, 2023-2027 
жылдарға жоспарланған өндірістік бағдарламаға 
сәйкес ШЧ-8 және ШЧ-9 сигнализация және байла-
ныс дистанцияларында автобұғаттау бойынша әуе 
желісі ұзындығы 13,8 шақырым СБЗПУ 10Х2 маркалы 
жер асты кабеліне ауыстырылыпты. ШЧ-8-Атырау, 
ШЧ-9-Ақжайық және ШЧ-11-Құлсары сигнализация 
және байланыс дистанцияларында 27 аралықта авто-
бұғаттау желісіндегі еңістерінің монтаж сымдарын, 7 
дана жол жәшігі мен стрелка қорапшалары, 18 дана 
релелік және батарея сөресі, 185 дана аккумуляторлар, 
10 шақырым магистральдық желі кабельдері, Бейнеу 
– Оазис, Жамансор-377 бекеттері аралығында, 377 
бекеттің өзінде, Мақат, Мұқыр станцияларында бар-
лығы 10 дана бағдаршам бағандары ауыстырылған. 
Яғни, өңірде көп құрылғылар мен бағдаршамдар 
түбегейлі жаңарып жатыр. Сондай-ақ, Құлсары, 
Бейнеу, Мақат, Доссор станцияларына портативті 
радиостанцияға арналған 4 антенна қондырылып, 
Д.Нұрпейісова, Афанасьево, Исатай, Тұманды, 
Коркол бекеттерінде ұзындығы 26,5 шақырым әуе 
желісінде ілініп тұрған кабельдерінің жері қазылып, 
көму жұмыстары жүргізілді. 465, 467 бекеттерінде ЭО 
модульдік ғимаратының айналасына абаттандыру 
жұмыстары жүргізілді. 470, Бекбике бекеттеріне 
кезекшілердің демалыс орнына арналған модульдік 
ғимарат та қондырылып іске қосылыпты.   

Суретті түсірген автор

Қосұйым МҰҚАШЕВ,
Атырау

    

НЕГІЗГІ КҮШ – ЖОЛШЫЛАР

 Сексеуіл  станциясы 
басшылығы күн сайын 
пысықтау инструктажын 
өткізіп, қар тазалау маневр-
лік жұмыстарға кедергі кел-
тірмес үшін жұмыс басында 
белгі беруші  белгіленіп, 
ескерту белгісі қойылып, 
бекет кезекшісінің ДУ-46 
кітабына жазба енгізілген.

 Ал жолшылар жұмыс 
істеп жатқанда бірін екін-
шісі көре алатындай қашықтықты сақтауы, маусымдық 
киімнің болуы, суықтан қорғанатын заттармен қамтылуы 
бақылауға алынған. Ауа-райының қолайсыздығына 
байланысты ШЧ жұмысшылары да  бағдаршам, 
электрожетектерге күтім жасауды арттырып,  ЭЧ 
мамандары электр құрылғыларының үзіліссіз жұмыс 
жасауын қадағалауда.   

Өткен аптада жауған қардан құрылғылар мен жол-
дарды тазалау жұмысын станциядағы барлық сала 
теміржолшылары бірлесе атқарды. Әйтсе де негізгі 
күш жолшыларға түскені белгілі.  

Мұрат Байділдаев басқаратын Сексеуіл жол дис-
танциясының жолшылары станция жолдарынан 
бастап телімдердегі нысандарды қардан тазалаумен 
қатар күнделікті жоспарлы жол күтімін де кейінге 
қалдырған  емес.    

– Бүгін қар тазалаумен қатар станцияның солтүстік 
алқымындағы 13-қабылдап-жөнелту жолының ента-
банын технологиялық талапқа сай қалыпқа келтіріп 
жол күтімін жасап жатырмыз.  Ағымдық күтім жұмысы 
кезінде жол жөндеушілер Азамат Тәженов, Ерғали 
Алимов пен Ғанибек Ахметалиев рельс төсеніші мен 
бекітпелердің беріктігін қадағалауда. Ерлан Көптілеуов 
пен Дәуіржан Сахитжанов рельс арасын шаблонмен 
үнемі өлшеп, еңкіш түскен тұстар биіктетіліп жол 
төсемін нығыздаудамыз. Бүгін топқа бөлініп жұмыс 
істегендіктен екінші топтағы жол жөндеушілер Руслан 
Қалмағанбетов, Жандос Бажиров, Қанай Қалмағанбе-
товтің тобы біздің алдымызда жолды қардан тазалап  
бара жатыр, біз олардың тазалаған жерлерін үстемелеп 
бақылап жол күтімін жасап келеміз,– деді Сексеуіл 
жол дистанциясы   телім бастығының орынбасары 
Жаржан Ермаханов.   

Суретті түсірген автор

Батыс теміржолында бірнеше бөлімшеге 
басшылық етіп,  бірнеше тарихи жобаның 
ұйытқысы болған азаматтың «Ғасыр жоба-
сы» атанған Хромтау – Алтынсарин темір 
жолының  құрылысын ұйымдастырудағы,  
сонымен қатар тасымалдау процесін авто-
маттандырудағы алғашқы жоба «Пойыздар 
қозғалысын басқару орталығының» құрылуына 
тікелей атсалысқан ерен еңбегі теміржол 
тарихына алтын әріппен жазылмақ. 

«Өмірімнің темір жолда өткеніне бір күн 
де өкінбеймін. Тәртіпке бағынып, жауап-
кершілікті сезініп бой түзедік. Жұмыс оңай 
болған  жоқ. Еңбек жолымды институт 
бітірген соң пойыз құрастырушы болып 
бастап, қозғалыс саласындағы барлық саты-
дан өткенше ондаған жылдар өтті. Ол кезде 
тәртіп солай болды, мейлі сен екі дипломды 
жоғары білімді маман бол, теміржолдағы 
жазылмаған заңдылық – жұмысты ең төменгі 
лауазымынан бастап, бәрінен өтуге тиіссің. 
Бұл жас маман үшін өте тиімді тәжірибе, 
үлкен бір мектеп болды. Мен мысалы, сол 
жылдар ішінде пойыз құрастырушы, дөңес 
кезекшісі, парк кезекшісі, станция кезекшісі, 
станса бастығының пойыздар қозғалысы 
қауіпсіздігі жөніндегі көмекшісі, шұғыл 
жұмыс жөніндегі орынбасары, жүк және 
коммерциялық жұмыс жөніндегі орынбаса-
ры т.т. қызметтерді атқара жүріп, өндірісте 
үлкен тәжірибе жинадым.  Бұл менің кейінгі 
20 жылдағы басшылық қызметімде көмек 
болды, бүкіл станциялар жұмысын, қозға-
лысын көрмесем де көз алдымнан өткізіп, 
біліп отырамын», – деп шешіліп әңгімеледі 
мерейтой иесі.    

Бөріхан Сматуллаұлы 1964 жылы 12 ақпан-
да Ақтөбе облысы Новоресей ауданында 
дүниеге келген.  1981 жылы орта мектепті 
бітіріп, Алматыдағы көлік инженерлері 
институтына түседі. Бес жыл оқып диплом 
алған соң  1986-1988 жылдар аралығында 
Отан алдындағы борышын өтеген. 

«Кез келген жұмыстың қызығы мен қиын-
дығы қатар жүреді. Мен де дайын теміржолшы 
боп туған жоқпын, алдымдағы аға буыннан 

үйренгенім көп болды. Осы салада аянбай 
еңбек еткен, бүкіл батыс теміржолшылары-
ның ұстазы болған  Амангелді Селбайұлы, 
Кенжехан Үсембекұлы секілді  ағалардан 
алған тәлім-тәрбием мол болды. Темірдей 
тәртіп, жауапкершілік, бірсөзділік – олар-
дың ұстанымы еді, бізді де ең алдымен осы 
қасиеттерді сақтауға үйретті.  Бүгінде мен 
де ізбасар буын тәриелейтін жасқа келдім. 
Шәкірттерімнен де талап етерім осы, сосын 
басыңды кесіп алам десе де өтірік айтпа дей-
мін. Әсіресе, ер адамдар, қандай жағдайда да 
азаматтың азамат болып қалуы – ең бірінші 
абырой» деп сыр ақтарды кейіпкеріміз.      

Он жылдай өндірісте еңбек етіп, бас-
шылықтың сеніміне ие болған маманның 
карьерасы 90 жылдардың соңынан бастап 
көз ілеспес жылдамдықпен  өсе берді...   
Ақтөбе тасымалдау бөлімшесінің бас ин-
женері, Жүк және коммерциялық жұмыс 
бас басқармасының Атырау аймақтық 
өкілдігінің бастығы, Атырау тасымалдау 
бөлімшесі директорының бірінші орынба-
сары қызметтерін атқарған соң  2000-2005 
жылдар аралығында Ақтөбе бөлімшесінің 
директоры болды.  Сосын бірнеше жыл  
Атырау  бөлімшесін басқарып,   қайтадан 
Ақтөбеге оралды.  Бүгінде «ҚТЖ-Жүк тасы-
малы» ЖШС Батыс филиалының директоры.

Сонымен қатар, Ақтөбе қаласында ашылған 
пойыздар қозғалысын басқару орталығының 
іске қосылуына да кейіпкеріміздің үлесі 
мол. Атырау, Батыс Қазақстан, Маңғыстау, 
Қызылорда облыстары аумағынан өтетін 
пойыздардың қозғалысын реттеп отыратын 
орталық елімізде ең бірінші рет Ақтөбе 
қаласында жұмысын бастады.

«Қазақстан темір жолы» ҰК» АҚ-ның 
цифрлы трансформация бағыты бойынша 
іске асырылған тұңғыш қанатқақты жо-
басы – Пойыздарды басқарудың өңірлік 
орталығы тұңғыш рет Ақтөбеде ашылды.  
ПБӨО/РЦУП-1 болып тарихта қалған осы 
орталықтың жобасы мен алғаш құрылған, 
қалыптасқан кезеңі Бөріхан Сматуллаұлының 
көз алдында, тікелей ұйымдастыруымен 
өтті.   Бес облыстағы теміржол қозғалысын 
бір жерден басқару мүмкіндігіне қол жеткізу 
жобасы бір кездері қиял секілді көрінген. 

Бірақ, жоба толық жүзеге асырылып, бүгінде 
3 өңірде орталықтар ашылып, тиімді жұмыс 
істеп жатыр.  

Ол құлазыған  иен даланы қақ жарып салынған 
Хромтау – Алтынсарин темір жол желісінің 
құрылысына бастан-аяқ қатысып, ұйымдас- 
тыру жұмыстарының басы-қасында болды.  
Қазақстанның солтүстік-батыс бөлігіндегі 
темір жол желісін толыққанды қалыптастыру 
миссиясына атсалысқан жүздеген теміржол-
шылар қатарында болғанын мақтаныш етеді.

«Хромтау – Алтынсарин темір жолы құла 
дүзге жан бітіріп, жүздеген адамның жұ-
мыспен қамтылуына мүмкіндік берді. Ішкі 
тасымал жолының бірнеше есеге қысқарып, 
транзиттік мүмкіндіктің еселеп артуынан 
бөлек, Солтүстік Қазақстан, Ақмола, Қостанай, 
Қарағанды облыстарынан ет, бидай, металл 
өнімдерінің мұнайлы өлкеге жеткізілуіне 
үлкен қолайлылық туды. Теміржолдың елге 
беріп жатқан берекеті мол, қазақ деген ха-
лықтың маңдайына біткен бағы бұл болат 
жолдар»,–  дейді кейіпкеріміз.

Б.Беркімбаев  бірнеше шақырылымда 
облыстық мәслихат депутаты болып сай-
ланған теміржол тарланы. Ол аймақтағы 
қордаланған проблемалар мен  жергілікті 
халықтың әлеуметтік мәселелерінің оң 
шешілуіне қал-қадірінше атсалысып жүр. 
Тағы бір хоббиі – сонау студент кезден жақсы 
көретін сүйікті спортынан қол үзбей, 2009 
жылдан бастап Қазақстанның шайбалы 
хоккей федерациясының Атырау филиалын 
басқарып, «Бейбарыс» хоккей командасын 
құрды.  Команда  бірнеше жыл ел чемпио-
натының алтын жүлдесіне ие болды.    

Ел ағасы жасына жетіп отырған Бөріхан 
Сматуллаұлы жұбайымен екі ұл өсіріп,  ба-
ла-келіні Талғат-Камила, Қанат-Алтынайдан 
Қайсар, Жәңгір, Мариям және София деген 
балдай тәтті немерлер сүйіп отыр.  

Тарлан теміржолшыны мерейтойымен 
құттықтауға асыққан бүкіл батыс жұрт-
шылығының: Ақтөбе, Атырау, Орал, Маңғыстау 
және Қызылорда  теміржолшыларының  ізгі 
тілегі мен құрметін жеткізе отырып,  Бөріхан 
Сматуллаұлына деніңіз сау болып, жемісті 
еңбегіңіз жалғаса берсін дейміз.  

Суретті түсірген автор

ТАҒДЫРЫМА  РИЗАМЫН...
Бөріхан БЕРКІМБАЕВ:

Саналы ғұмырын киелі кәсіпке сарп етіп,  тағдырын 
теміржолмен табыстырған ол бүкіл батыс жұрт-
шылығына  кеңінен танымал. Құрметті теміржол-
шы,  «Құрмет», «Еңбек даңқы» ордендерінің иегері, 
әр жылдары Атырау облысы Мақат және Жылой 
аудандарының, Ақтөбе облысы Шалқар ауданының 
«Құрметті азаматы» атанған «ҚТЖ-Жүк тасымалы» 
«Батыс»   филиалының директоры Беркімбаев                   
Бөріхан Сматуллаұлы 60 жасқа толып отыр. 

Ардақ ЕРУБАЕВА,
Ақтөбе

(Соңы. Басы 1 бетте)
Үшінші бастама 2023-2029 жылдар ара-

лығында темір жолдарды жөндеу бойынша 
өндірістік бағдарлама әзірлеуге арналған. 
Оның шеңберінде 11 мың км теміржолға  
жөндеу жүргізу межеленген. Былтыр осы 
бағдарлама аясында 1443 км жол жөнделіп, 
нәтижесінде бекітілген қозғалыс жылдам-
дығын сақтауды қамтамасыз етумен қатар 
жолаушылар пойыздары үшін жылдамдықты 
657 шақырымда, Тальго жолаушылар пой-
ыздары үшін 581 шақырымда, жүк және 
контейнерлік тасымалдар үшін 605 және 
481 шақырымдарда арттыра түскенін айтар 
едік. Десек те, қозғалыс қауіпсіздігін бұзу 
оқиғаларының төмендегеніне қарамастан, 
өткен жылы рельстердің сынып кетуі көп 
болуына байланысты жұмыста қиындықтар 
туындағаны белгілі болып отыр. Әрине, оларға 
жасалған талдау жұмыстары, сынып кету 
оқиғаларының дені  ауа температурасының 
күрт төмендеуі кезінде болғанын және де 
аталған бұзушылық фактілерін жасыруға жол 
бермеу мақсатында былтыр жарияланған 
жұмысшыларды жазалауға мораторий ен-
гізуімен байланысты көп анықталған.  

Осыған байланысты дирекция жолды 
диагностикалау орталығымен бірлесе оты-
рып  рельстердің мұндай сыну жағдайларын 
болдырмау үшін 2024 жылға арналған тиісті 
іс-шаралар әзірлеп, оның ішінде жекелеген 
технологиялық процестерді қайта қарау 
және жол қозғалысы қауіпсіздігін бұзу 
жағдайларын жасырғаны үшін басшылардың 
жауапкершілігін арттыруды  қарастыруда.  

Дирекцияның төртінші бастамасы жол 
және қалпына келтіру жұмыстарына арналған 
заманауи техника сатып алу бағдарламасы 
бойынша  ауқымды жұмыс атқарылды. 
Жылжымалы құрамды және ауыр жүк 
көліктерін жаңарту мақсатында әзірленген 
бағдарлама шеңберінде былтыр 4 млрд 
теңгеден астам сомаға 5 техника сатып 
алынса, биыл 197 бірлік техниканы сатып 
алу көзделінуде екен. 

Магистральдық желі дирекциясы өн-

ЖЕТІ  БАСТАМА  ЖАЛҒАСЫН  ТАБАДЫ

Сигнализация және байланыс 
дистанцияларының жұмысын 
жақсарту жаңа техникаларды 
кеңірек пайдалану технология 
дамып жатқан қазіргі заманда 
аса қажет. 

ТЕХНОЛОГИЯ

Биылғы қыс маусымы аса қа-
талдық танытпаса да жиі-жиі 
қар жауып, боран соғып,  ауа 
райы сенімсіз болып тұр.  

ҚЫС – ҚАТАЛ 
СЫНШЫ

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Сексеуіл

дірістік бағдарламаларды іске асырумен 
қатар  санитарлық-тұрмыстық жағдайды 
жақсартуға және еңбекті ұйымдастыру 
деңгейін арттыруға көп көңіл бөлуде. Сол 
себепті дирекцияның бесінші бастамасы 
еңбек жағдайын жақсарту, тағысын тағы 
мәселелерге арналған.

Мәселен, шалғай елді мекендерге барып 
жұмыс істейтін дистанция жұмысшыларын  
орналастыру үшін барлық қажетті инженер-
лік желілер қосылған модульдік ғимараттар 
сатып алынған. Жол жұмысшыларының 
қысқа мерзімді демалуы үшін контейнер-
лер жылу пункттеріне ыңғайластырылып, 
жабдықталған. Бұдан бөлек, жұмысшылар 
мен қажетті құрал-жабдықтарды жұмыс ор-
нына жеткізу үшін көліктер сатып алынған. 
Сонымен қатар қол еңбегінің үлесін азайту 
және өндірістік процестерді жеңілдету мақ-
сатында шағын көлемді механикаландыру 
құралдары сатып алынса, тұрмыстық және 
өндірістік үй-жайларға қолайлы еңбек 
жағдайларын жасау шеңберінде жиһаздар 
мен тұрмыстық техникалар, ал желілік және 
өңірлік  бөлімшелердің әкімшілік-басқару 
персоналының кабинеттерін жабдықтау 
үшін оргтехникалар алынған. Жалпы, 

дирекция тарапынан 2023 жылы Санитар-
лық-тұрмыстық жағдайды жақсарту және 
еңбекті ұйымдастыру деңгейін арттыру 
бағдарламасына 19,1 млрд теңге бөлініпті.  

Алтыншы бастама ғимараттарды жөндеу 
бағдарламасын жүзеге асыруға арналған. 
Оның шеңберінде өткен жылы көлемі 
59 мың м² құрайтын 208 өндірістік және 
әкімшілік ғимараттарға ағымдық жөндеу 
жұмыстары жүргізілген. 

Ал жетінші бастама, Компанияның ба-
сты құндылығы қызметкерлерінің еңбек 
қауіпсіздігін сақтауға бағытталған. Дирекция 
мамандары алған тартқан деректерге сүйен-
сек, өткен жылы 2022 жылғы 8 жағдаймен 
салыстырғанда 7 жазатайым оқиға тіркелген. 
Алайда, өнеркәсіптік қауіпсіздік деңгейінің 
жалпы жақсара бастағанына қарамастан, 
өкінішке орай, адам өлімімен аяқталған екі 
жазатайым оқиға орын алыпты. Сол себепті 
Дирекция 2024 жылды «Еңбек қауіпсіздігі 
және технологиялық процесті сақтау жылы» 
деп жариялады. Осыған байланысты «Еңбек 
қауіпсіздігі – 2024-2027 жылдарға арналған 
өндірістегі басты басымдық» бағдарламасы 
әзірленіп отыр. 

Суретті түсірген  Сабырхан НӘДІРБАЕВ
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ИНТЕРВЬЮ

– Сауле Машуровна, расска-
жите, пожалуйста, об итогах 
HR-работы компании в 2023 
году в плане повышения за-
работных плат сотрудникам?

– В рамках мероприятий по 
улучшению социально-эконо-
мического положения работни-
ков железнодорожной отрасли, 
достижению республиканского 
уровня заработной платы за 
последние три года проведена 
значительная аналитическая 
работа для принятия управлен-
ческих решений по повышению 
базовой части заработной платы 
(оклады, месячные тарифные 
ставки), а также развитию пе-
ременной части (региональные 
коэффициенты, показатели 
текущего премирования). В 
итоге среднемесячная заработ-
ная плата работников ҚТЖ за 
2023 год повысилась на 29% в 
сравнении с 2022-м. Это очень 
хороший результат. При этом 
напомню, что мы с 1 января 
повышали оклады работников 
линейных предприятий на 5%, 
с 1 марта – на 15%. 

Нами продолжится работа 
по развитию системы преми-
рования производственного 
персонала по принципу коэф-
фициента трудового участия 
(КТУ). Внедрение указанного 
вида премирования началось с 
2020 года, и в настоящее время 
текущим премированием охва-
чено 87% производственного 
персонала. В первом полугодии 
2024 года системой текущего 
премирования мы охватим весь 
производственный персонал.

– Какая работа проводилась 
в части развития персонала?

– С учетом вызовов по транс-
формации компании в транспор-
тно-логистический холдинг мы 
ищем и внедряем новые подходы 
по развитию бизнес-компетен-
ций работников. 

ҚТЖ:  ПОДВЕДЕМ  HR-ИТОГИ  ГОДА
В интервью директор де-
партамента управления че-
ловеческими ресурсами АО 
«НК «ҚТЖ» Сауле Истлеева 
рассказала не только об ито-
гах HR-работы компании в 
2023 году, но и поведала о том, 
как выстраиваются комму-
никации внутри компании. 

Асель ШАЙХЫНОВА,
Астана

СОВЕЩАНИЕ

В ходе выступления Нурым Жаниязов акцентировал 
внимание на исполнительской дисциплине и озвучил 
показатели за прошлый год. Грузооборот с КНР составил 
28,3 миллиона тонн, что на 22% выше уровня предыдущего 
года. В частности, экспорт вырос на 34%, а импорт на 8% 
превысил показатели аналогичного периода 2022 года. 

По МГСП Алтынколь грузооборот составил 12,3 милли-
она тонн, что на 30% больше, чем за аналогичный период                 
2022 года. Из них на импорт пришлось 6,5 миллиона тонн, 
что превысило уровень 2022 года на 13%, в то время как 
экспорт составил 5,8 миллиона тонн, что на 57% больше, 
чем в предыдущем году. По Достыку грузооборот составил                                                                                                
15,9 миллиона тонн, что на 17% выше уровня предыду-
щего года. На импорт пришлось 4,2 миллиона тонн, а на 
экспорт – 11,6. 

Касательно безопасности движения был зарегистрирован 
один инцидент на станции Алматы-2, но не было зафикси-
ровано ни одного случая производственного травматизма. 
В то же время некоторые подразделения несвоевременно 
отвечают на замечания машинистов, что в свою очередь 
может привести к браку.

Кроме того, была отмечена необходимость усиления 
работы по минимизации нарушений безопасности движе-
ния. Также обсуждались кадровые и социальные вопросы, 
а также активизации совместной работы смежных служб.

В ходе совещания заместитель директора Алматинского 
отделения магистральной сети Адил Дуйсеев рассказал об 
обстоятельствах происшествия, случившегося 21 января 
текущего года на участке Шу – Шыганак, перегона Жидели 
– Берлик, где в результате наезда пассажирским поездом «Аста-
на – Шымкент» погибли двое работников ВЧД-27 Жамбыл.

В свою очередь заместитель председателя Алматинского 
филиала ОО «Казпрофтранс» Аскар Караманов рассказал 
об увеличении выплат, премий ко Дню Республики, Дню 
Независимости, Наурыз мейрамы и Дню работников 
транспорта, предусмотренных в Коллективном договоре 
на 2024-2026 годы.

Подводя черту, Нурым Жаниязов призвал всех неукосни-
тельно выполнять должностные инструкции, а также все 
требования по обеспечению перевозочного процесса. 

В  ЕДИНОМ  ПОРЫВЕ

Проблемы, связанные с обеспе-
чением безопасности движения 
поездов, были обсуждены в ходе 
расширенного узлового сове-
щания на станциях Алтынколь, 
Отар, Алматы под руководством 
директора Алматинского от-
деления грузовых перевозок 
Нурыма Жаниязова.

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматы

Так, совместно с бизнес-ака-
демией «Самрук-Қазына SBA» 
мы разработали модульную 
программу развития для глав-
ных инженеров регионального 
уровня «Алғы шеп» («Первая 
линия»), затем разработали 
корпоративные программы для 
машинистов-инструкторов, для 
ревизоров по безопасности движе-
ния поездов. Еще один масштаб-
ный проект – это передвижная 
школа от внутренних тренеров 
«Білім экспрессі» с проведением 
выездных тренингов в 13 регионах 
по развитию личностно-деловых 
качеств работников на темы: 
«Управление конфликтами», 
«Клиентоориентированность», 
«Внутренние коммуникации», 
«Стрессоусточивость». 

– А в чем цель проводимых 
программ?

– Эти корпоративные про-
граммы развития направлены 
на повышение безопасности в 
первую очередь, а также на по-
вышение культуры лидерства во 
всех направлениях деятельности, 
начиная с производственной 
эффективности, комплаенс куль-
туры, этики поведения, трудовых 
отношений и условий труда. 
Мы уверены, что полученные 
знания положительно скажутся 
на экономических показателях, 
показателях безопасности труда 
и производственных показателях 
подразделений. 

– Какими еще достижения-
ми гордится HR-блок АО «НК 
«ҚТЖ»?

– Гордиться есть чем. К при-
меру, по итогам 2023 года 
агентством S&P Global ҚТЖ 
присвоен позитивный рейтинг 
ESG. Получены 54 балла из 
100, из них по социальному 
аспекту рейтинга – 59 из 100. 
Для сравнения средний балл по 
транспортному сегменту (более 
300 компаний), который оцени-
ло S&P Global, в два раза ниже 

ҚТЖ и составляет 26 баллов. Это 
указывает на высокую оценку, 
полученную нашей компанией, 
характеризующую наличие 
культуры устойчивого развития 
для внешних стейкхоллдеров и 
главное для наших клиентов и 
бизнес-партнеров.

Также по исследованию ком-
пании Анкор, среди крупнейших 
производственных компаний ҚТЖ 
вошла в ТОП-3 привлекательных 
работодателей отрасли. Для нас 
это тоже хороший результат, и 
он ценен тем, что это внешняя 
независимая оценка. Другими 
словами, ҚТЖ, являясь крупней-
шей национальной компанией 
и, соответственно, крупнейшим 
работодателем в среднеазиатском 
регионе, приоритетно рассмат- 
ривает для трудоустройства среди 
трудоспособного населения 
Казахстана выпускников вузов 
и сузов.

Во второй половине прошлого 
года мы провели системную 
работу по пересмотру Коллек-
тивного договора на 2024-2026 
годы. Впервые в его разработке 
участвовали непосредствен-
но работники региональных 
и линейных подразделений. В 
новом документе предусмотрено 
значительное увеличение разме-
ров действующих социальных 
льгот к жизненным событиям. К 
примеру,  материальная помощь 
увеличена молодым специа- 
листам, прибывшим на малые 
станции, – с 25 до 40  МРП, на 
рождение – с 30 до 40 МРП, на 
регистрацию брака – с 15 до 30 
МРП и т. д. 

Еще несколько профильных 
достижений приведу. На со-
вещании временной рабочей 
группы Комитета содружеств 
железных дорог презентована 
программа развития главных 
инженеров «Алғы шеп» с при-
своением ей статуса типовой 
программы Академии содру-

жеств железных дорог. 
В 2023 году проекты HR ҚТЖ 

стали победителем в номина-
ции «Лучшие HR-инициативы в 
транспортном комплексе Казах-
стана» Национальной премии в 
области транспорта и логистики 
«Магистраль Awards». 

– Как вы считаете, насколько 
важна коммуникация в крупной 
компании?

– Внутренние коммуникации 
являются неотъемлемой час- 
тью успешной компании, так 
как они помогают обеспечить 
единство и понимание общих 
целей, донести необходимость 
постоянных улучшений и изме-
нений, повысить эффективность 
взаимодействия на всех уровнях 
управления. Когда мы открыто 
обмениваемся информацией, 
идеями и планами, каждый из нас 
чувствует себя частью целого, это 
способствует развитию корпора-
тивной культуры и укреплению 
бренда работодателя.

Помимо стандартных кана-
лов коммуникаций, таких как 
корпоративная почта, рассылки 
в чатах и мессенджерах, мы внед- 
ряем культуру регулярных встреч, 
инфосессий, круглых столов для 
работников в целях проведения 
разъяснительных работ по изме-
нениям в управлении персоналом. 

В случае каких-либо измене-
ний или нововведений, помимо 
разъяснительных работ, мы 
разрабатываем памятки, гайды 
с ответами на часто задаваемые 
вопросы.

Также ежегодно проводятся 
функциональные HR-комитеты, 
встречи с экспертами на площадке 
HR Time, на которых мы делимся 
своим опытом, обмениваемся 
практиками, находим новые 
решения.

Отличительной изюминкой 
внутренних коммуникаций, 
проводимых в нашем подразде-
лении, являются еженедельные 
дайджесты о достижениях и 
событиях уходящей недели. 

В планах следующего года – 
внедрение новых форм внутрен-
них коммуникаций, таких как 
ежемесячные серии «Записки 
руководителя» с рекомендация-
ми по управлению персоналом, 
ютуб-канал «ҚТЖ адамдары» (это 
пока рабочее название) с видео-
историями успехов работников, 
интересными встречами, новыми 
проектами и трудовыми будня-
ми многотысячной, при этом 
самой дружной и уникальной 
команды единомышленников 
железнодорожной отрасли. 

– Благодарю за очень инте-
ресную беседу! 

Фото Александра ЖАБЧУКА

Сотрудники ДЧС рекомендовали жителям области огра-
ничить выезды и выходы за пределы населенных пунктов. 
А в это время работники железнодорожных структур вели 
самоотверженную борьбу со снегом. Так, за последние 
двое суток снегоуборочной техникой было сделано более 
275 рейсов и очищено около 12 тысяч километров желез-
нодорожного полотна.

Как сообщил главный ревизор департамента безопаснос- 
ти движения АО «НК «КТЖ» по Карагандинскому участку 
Булатбек Альмурзаев, в связи с погодными условиями на 
станциях и перегонах работниками организовано круглосу-
точное дежурство по очистке путей и стрелочных переводов.

Всего по Карагандинскому отделению магистральной 
сети в работе было задействовано более 40 единиц спец-
техники – СМ, СДПМ, ротор, струг, ФРЭС. При этом все 
железнодорожники, связанные с движением поездов, 
обеспечены спецодеждой и обувью. В железнодорожных 
организациях изданы приказы утвержденного плана по 
снегоборьбе. В ежедневной работе задействованы работ-
ники станции и смежных предприятий. 

На прошлой неделе в Караган-
динской области наблюдалась 
сильная метель с порывами 
ветра от 15 до 28 метров в се-
кунду. В связи с этим в регионе 
было объявлено штормовое 
предупреждение.

СНЕЖНАЯ СТИХИЯ
НЕ СТРАШНА

Светлана МОГАЙ,
Караганда

СНЕГОБОРЬБА

ВЫПОЛНЕНЫ  И  УЛУЧШЕНЫ

В филиале ТОО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» – «Костанайское 
отделение ГП» с начала ново-
го года выполнены к плану и 
улучшены к уровню прошлого 
года показатели использова-
ния вагонного парка и парка 
локомотивов.  

Как сообщил заместитель директора Костанайского 
отделения ГП Ильяс Исмаилов, самых больших результатов 
костанайским железнодорожникам удалось добиться в 
выгрузке вагонов, которая была выполнена к плану на 
137,5%. Еще один из основных фондообразующих пока-
зателей – статическая нагрузка вагонов – был улучшен в 
сравнении с аналогичным периодом прошлого года на 
101,7%, участковая скорость – на 102,6%, техническая 
скорость – на 102%, производительность локомоти-
ва – на 103,4%, а среднесуточный пробег локомотива 
улучшился к плану на 100,7%, а в сравнении с прошлым 
годом – на 107,1%. 

ПЕРЕВОЗКИ

Аслан КУДАБАЕВ,
Костанай

На станции Уральск имеется 54 подъезд-
ных пути, в том числе 14 задействованы в 
работе с опасными грузами. На совещание 
были приглашены все ветвевладельцы, с 
которыми состоялся серьезный и довольно 
напряженный разговор. Главные специ-
алисты РГУ «Инспекция транспортного 
контроля по Западно-Казахстанской об-
ласти» (ИТК) Руслан Сакалов и Асылбек 
Сагубаев ознакомили присутствующих 
с данными статистики, провели сравни-
тельный анализ и разъяснили положения 
Предпринимательского кодекса Республики 
Казахстан, которые направлены на защи-
ту прав и интересов бизнеса, снижение 
административной нагрузки на субъекты 
предпринимательства.

Согласно статистике, за 2019 год инспек-
цией транспортного контроля по ЗКО про-
ведены 73 проверки и профилактических 
контроля с посещением субъектов, в ходе 

которых было выявлено 297 нарушений. В 
2023 году проведено всего восемь  проверок, 
выявлено 180 нарушений. 

– Таким образом, проверочных мероприя- 
тий в отношении представителей бизнеса 
меньше в девять раз, а количество нарушений 
снизилось всего на 40%. Причем основную 
долю по-прежнему занимают нарушения 
по содержанию верхнего строения пути, то 
есть рельсошпальной решетки, стрелочных 
переводов, – отметили они.

В свою очередь заместитель директора 
по ЗКО ТОО «КТЖ – Грузовые перевозки» 
– «Батыс» Мунар Айтжанов и заместитель 
начальника станции Уральск Арман Баше-
нов напомнили ветвевладельцам основные 
требования содержания подъездных путей, 
своевременного отражения деятельности в 
документации, сроки предоставления ин-
формации контролирующим органам при 
производстве плановых видов ремонта и в 
случае допущения нарушения безопасности 
движения на железнодорожном транспорте.

Подводя итоги, ветвевладельцам было 

настоятельно рекомендовано своевременно 
устранять нарушения, выявленные работни-
ками локомотивных бригад и составителями 
поездов на соответствующих подъездных 
железнодорожных путях. Работникам до-
черних предприятий АО «НК «ҚТЖ»  необ-
ходимо руководствоваться должностными 
инструкциями в рамках действующего 
законодательства Республики Казахстан 
в сфере железнодорожного транспорта, 
вовремя составлять необходимые доку-
менты в случае выявления нарушений на 
железнодорожных путях. 

– Как видите, причастные железнодорожные 
предприятия всегда открыты к сотрудниче-
ству, готовы оказывать консультативную и 
иную помощь. Главное – иметь желание к 
взаимодействию, это в наших общих интере-
сах. А прикрываться Предпринимательским 
кодексом в ущерб безопасности движения 
и качества содержания подъездных путей, 
как минимум, преступно, – резюмировал 
Руслан Сакалов, подводя итоги совещания. 

Фото автора

МЕНЬШЕ  СЛОВ  И  БОЛЬШЕ  ДЕЛА
На базе станции Уральск инспекцией транспортного контроля 
по ЗКО проведено совещание с ветвевладельцами, представите-
лями бизнеса с участием структурных подразделений АО «НК 
«ҚТЖ». На повестке дня все те же вопросы: безопасность движе-
ния поездов и маневровой работы, а также разъяснение норм 
Предпринимательского кодекса РК.

Анна ПАНИЩЕВА,
Уральск

БЕЗОПАСНОСТЬ
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ПРОФИЛАКТИКА

– Глава государства поручил 
ускорить работу по обновлению 
вагонов, устранить дефицит 
собственного контейнерного 
парка, успешно реализовать все 
намеченные проекты по расши-
рению магистральной сети и 
провести тотальную цифрови-
зацию процессов. На мой взгляд, 
Президентом задан правильный 
вектор развития железнодорожной 
отрасли Казахстана. Потому что 
железная дорога – одна из глав-
ных артерий экономики. Поезда 
перевозят грузы в любую погоду, 
на любые расстояния. 

Согласен, что необходимо по-

полнять свой контейнерный 
парк, закупать новые вагоны. Как 
грузовые, так и пассажирские. У 
нас открытая демократическая 
страна, 14 международных стыков, 
наблюдается постоянный рост 
перевозок, поэтому обновление 
парка необходимо. Я проработал 
в Қазақстан темір жолы 47 лет 
и стоял у истоков развития кон-
тейнеризации в нашей стране. 
Контейнеры позволяют осущест-
влять перевозки практически всех 
видов грузов от двери до двери. 

Оглядываясь назад, могу ска-
зать, что компанией за годы 
независимости сделано немало. 

Построено порядка 2,5 тысячи 
километров новых железных 
дорог. В настоящее время реали-
зуются проекты по строительству 
вторых путей на участке Достык 
– Мойынты, обводной линии в 
обход Алматы, перехода Бахты 
– Аягоз. Запущено скоростное 
пассажирское движение. Налажен 
электронный документооборот. 
Многое еще предстоит сделать. 
Нужно приложить все усилия для 
выполнения задач, поставленных 
Главой государства. Это будет 
способствовать росту экономики 
и процветанию независимого 
Казахстана.

– Теперь мы уже не боролись 
со снегом, а наслаждались им! 
Спасибо большое профсоюзно-
му комитету за эту прекрасную 
поездку, – с восторгом делились 
впечатлениями хорошо отдох-
нувшие железнодорожники и 
их дети.

И то верно. В сосновом бору 
воздух такой, что дышать им 
– не надышаться. А обильные 

Мәселен, қазіргі таңда элек-
тронды еңбек биржасында көлік 
және логистика саласы бойынша 
75 тұрақты түрдегі жұмыс орны 
бос тұр екен. Бұл бір есептен 
аталмыш сала бойынша өңірдегі 
жұмыстардың жандана түскенді-
гінің де айғағы.

Ал, теміржол саласы бойынша, 
әсіресе жол шаруашылығына 
түрлі мамандар қажет. Семей 
магистральдық желі бөлімше-
сі мәселен, теміржолдар, жол 
құрылыстары, көпірлер мен 
көлік туннельдері құрылысы 
мамандығы бойынша жоғарғы 
техникалық білімі бар, өндірі-
стегі жұмыс өтілі бір жылдан 
кем емес мамандар іздеуде. Сол 
тәрізді бүгінде бөлімше бойын-
ша қолданыстағы нормативтік 

құжаттарға сәйкес жол жөндеу 
жұмыстарын, жол және қар таза-
лау машиналарының жұмысын 
басқаратын білікті мамандар да 
қажет болып отыр. Яғни, жол 
шеберлеріне сұраныс жоғары 
болып тұр. Мұндай мамандардың 
қажеттілігі әсіресе Өскемен, 
Күмістау, Аягөз жол дистанци-
яларында туындауда.

Шығыстағы теміржол саласында 
қызмет ететін жаңа толқынның 
30 пайыздан астамы жастар. 
Яғни, еңбек нарығында жастар-
дың үлес салмағы басым түсуде.  
Оған бір себеп, соңғы жылдары 
арнаулы орта білім беретін тех-
нологиялық оқу орындарының 
теміржол саласына да мамандар 
даярлауды қолға алуы болып 
отыр. Әйтседе, дербес облыс 

МАМАН  ТАПШЫЛЫҒЫ  СЕЗІЛУДЕ

На минувшей неделе Глава государства провел расширенное заседание 
Правительства, на котором были подведены итоги ушедшего года и 
обозначены задачи на ближайшую перспективу. Касым-Жомарт Токаев 
отметил важность активизации усилий по укреплению транспортно-логи-
стического потенциала страны и поручил принять программный документ, 
направленный на решение ключевых задач железнодорожной отрасли. 
Выступление Президента получило широкий отклик среди работников 
и ветеранов отрасли. Своим мнением с редакцией газеты поделился 
Почетный железнодорожник Берик АЙТБЕКОВ: 

Жаңадан құрылған Абай облысы бойынша өндірістік 
салада, соның ішінде көлік-логистика саласында 
жұмыс күші жетіспейді. Мамандардың қажеттілігі 
теміржол бойында да мейлінше айқын сезілуде әрі 
алдағы уақытта бұл тапшылық  арта түспек.  

болып қайта құрылған өңір-
дегі өндіріс көлемінің ұлғаюы, 
жаңа кәсіпорындардың ашылуы  
мамандарға деген қажеттілікті 
арттырып отыр.

Мамандарға деген мұндай 
зәрулік шекара шебіндегі шалғай 
станцияларда да анық байқалады. 
Бір ғана мысал, Семей электрмен 
жабдықтау дистанциясының 
Шемонайха аудандық электр 
станциясына шеберлер мен 
көлік жүргізушілері, электроме-
ханиктер қажет етілуде. Соңғы-
ларының жалақысы 280 мың 
мен 320 мың теңге аралығында 
екен. Бұл шығыс өңірі бойынша 
ең жоғары жалақыға жатады. 
Осыған дейін оңтайластыру 
саясаты аясында әр жылдарда 
мамандар саны шектеліп келген 
ЭЧ-18 мекемесі үшін де соңғы 
уақыттарда үлкен серпіліс бар 
екендігі аңғарылады.

 Сонымен қатар, Бақты – Аягөз 
құрылысының басталуына бай-
ланысты алдағы жылдары бұл 
сұраныстар арта түсетіні анық.    

– Болжам бойынша жаңа ма-
гистраль құрылысы 1700-ден 
астам адамды тұрақты жұмыс 
орындарымен қамтитын болады. 
Жүктерді түсіру-тиеу бекеттерін 
ашу да жаңа жұмыс орындарын 
құруға мүмкіндік береді. Ал, 
алып құрылыс барысында желі 
бойында 11 станция, 16 бақылау 
құрылыстары салынатынын 
ескерсек, теміржолшы маман-
дығына деген қажеттілік тіптен 
жоғарылайды, – дейді бұл орайда 
пікір білдірген бөлімшенің кадр 
мамандары. 

Қуаныш ҚОЖАЕВ, Семей
Суретті түсірген автор

Некоторых авторов можно 
назвать особенно изобрета-
тельными – на их счету десятки 
разработок. В этом числе главный 
специалист службы безопасности 
филиала ТОО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» – «Акмолинское отде-
ление ГП» Гульжан Айнабекова. 
С 2014 года она подала более               
14 рационализаторских пред-
ложений, шесть из которых ею 
были разработаны в 2022-2023 
годах.  Данные предложения 
направлены на обеспечение 
безопасности движения, а также 
для совершенствования техно-
логических процессов.

Например, одно из последних 
рационализаторских предложе-
ний «Перенос сигнала М-6 по 
станции Танкерыс» позволило 

СТРЕМЛЕНИЕ  К   ИННОВАЦИЯМ
В Акмолинском регионе трудятся 
сотни рационализаторов. Это 
люди разных профессий, разных 
должностей, но разработки каж-
дого из них позволяют экономить 
время, топливо, материалы, су-
щественно облегчают ежеднев-
ный труд железнодорожников.

Шартты түрде жер сілкінісінің 
салдарынан зауыт аумағын-
да аммиак пен дизель отыны 
цистерналары құлап, гермети-
каланбаған өрт және отын ба-
гының жарылу қаупі туындады. 
Төтенше жағдайды байқаған 
ауысым шебері бірден өндірістік 
персоналды байланыс бойынша 
аварияның туындағаны туралы 
хабарлайды. 

Оқу-жаттығулардың такти-
касына сәйкес, оқиға куәгері 
газқағар киіп, сиренаны іске 
қосып, газдалған аймақтан кетуі 
тиіс. Өндіріс шебері өз міндетін 
мүлтіксіз  атқарған соң, зауыт 
жұмысшылары дереу эвакуаци-
яланып, еріктілерден құралған 
газдан құтқару жасағы және за-
уыттың күзет күштері қауіпсіздік 

ОҚУ-ЖАТТЫҒУ   ӨТТІ
Тараз қаласындағы «Қаз-
фосфат» ЖШС-нің «Ми-
нералды тыңайтқыштар» 
зауытындағы теміржол 
тұйықтарында тактика-
лық оқу-жаттығу өтті.

бекеттерін қойып шықты.
Туындаған қауіптің ауқымына 

қарай, оқиға орнында төтенше 
жағдайды жою бойынша жедел 
штаб құрылды. Осыдан кейін апат 
орнына 14 адамнан тұратын газ 
құтқарушылар және өрт сөндіру 
бөлімі құрамында әскерилен-
дірілген авариялық құтқару 
қызметінің бөлімшесі келіп жетті. 
Мамандар аммиактың төгілуі 
нәтижесінде пайда болатын 
аммиак-ауа бұлтының таралуын 
шектеу бойынша тапсырмаларын 

дер кезінде орындады.
«Қазфосфат» ЖШС-нің қос 

өндіріс орны – «Жаңа Жамбыл 
фосфор» және «Минералды 
тыңайтқыштар» зауыттарында 
теміржол тұйықтары бар. Өз 
өнімдерін республика көлемін-
де ғана емес, шетелдерге экс-
порттайтын кәсіпорын былтыр 
теміржол арқылы 3 миллион 
тоннаға жуық жүк тасымалдаған 
болатын.

Ардақ ҮСЕЙІНОВА, Жамбыл
Суретті түсірген автор

предложение подают в основном 
железнодорожники, отработав-
шие на железной дороге 15-25 
лет. Знающие железную дорогу 
изнутри. Но растет число молодых 
специалистов, которые активно 
включаются в работу рациона-
лизаторской деятельности.

К слову, за 2023 год желез-
нодорожники Акмолинского 
отделения грузовых перевозок 
и Акмолинского отделения ма-
гистральной сети перевыпол-
нили поставленные перед ними 
показатели. 

– Так, при плане 92 рацпред-
ложения подано 113. Внедрение 
технических новшеств, заимство-
ванных из других источников, 
при плане 35 фактическое внедре-
ние составляет 46. Материалов 
для издания информационных 
листков при плане 25 подано 
31, – отметил начальник Центра 
научно-технической информа-
ции и анализа филиала АО «НК 
«ҚТЖ» – «Акмолинское отделение 
магистральной сети» Жасулан 
Даутов.

Айлин БАУРЖАН
Фото автора

уменьшить дополнительное 
использование локомотивного 
парка, сократить время на про-
изводство маневровой работы. 

– На сегодняшний день более 
45% работников АО «НК «ҚТЖ» 
являются молодыми специа-
листами до 35 лет. Поэтому я 
призываю нынешнее молодое 
поколение участвовать в работе 
по внедрению рационализа-
торских предложений, только 
так можно оставить свой след в 
истории развития железнодо-
рожного транспорта на многие 
лета вперед, – говорит Гульжан 
Айнабекова.

Сегодня рационализаторское 

 Осы мақсатта теміржол бой-
ында түрлі жедел-профилакти-
калық іс-шаралар жүргізетін 
көліктегі тәртіп сақшылары 
кезекті айлықты өткізуде.  ҚР ІІМ  
нұсқамасына сәйкес ақпанның 
5-9 аралығында «Бөгет», 7-9 
аралығында «Қару» атты іс-шара 
ұйымдастырылып, сәтті аяқталды. 
1 және 5 ақпан күндері басталған 
«Браконьер», «Қауіпсіз жол» атты 
іс-шаралар  айдың соңына дейін 
жалғасады.   

Осыған орай Бейнеу стан-
циясындағы желілік полиция 
бөлімшесінің қызметкерлері 
станцияға келіп-кететін барлық 
жолаушылар пойыздарында қы-
рағылықты күшейткен. Пойыз- 
дағы жолаушылармен кездесіп, 
оларға  есірткі заттарын сақтау, 
тасымалдаудың, тиым салынған 
аң мен бекіре тұқымдас балық 
өнімдерін заңсыз алып жүрудің, 
атыс қарулары, оқ-дәрілер, жа-
рылғыш заттары мен жарылғыш 
құрылғылардың заңсыз жасалуына 
және айналымына байланысты 
қылмыстардың алдын алу және 
анықтау мақсатында қажетті 
жұмыстарын жүргізуде. 

ҚЫРАҒЫЛЫҚ – ҚАУІПСІЗДІК  КЕПІЛІ
Теміржол – стратегиялық маңызды нысан. Тоғыз жолдың тора-
бында түрлі адамдар кездеседі, олардың арасында ұры да, қары 
да болуы мүмкін. Міне, осынау алып салада қауіпсіздікті қамта-
масыз ету міндетінің бір парасы желілік полицияға жүктелген.

ДЕЛУ  ВРЕМЯ,  ПОТЕХЕ ЧАС
Напряженная неделя, 
в течение которой все 
Илецкие железнодо-
рожники были заняты 
борьбой со снегом, за-
вершилась выходными с 
хорошей погодой. Проф- 
ком филиала ТОО «КТЖ 
– Грузовые перевозки» 
– «Илецк» организовал 
зимний отдых для семей 
железнодорожников.

снегопады только добавили 
свежести и красоты зимнему 
лесу. Катание на лыжах и с горки 
хорошенько взбодрили участ-
ников зимнего отдыха, а бег в 
мешках, перетягивание канатов, 
эстафета и бег вокруг плюшки 
добавили спортивного азарта и 
еще больше сплотили команды. 

Организацию отдыха на себя 

взял председатель профкома 
филиала ТОО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» – «Илецк» Комар 
Сангаков, а бухгалтера Венера 
Уразбаева и Кристина Никонова 
накрыли для уставших, но доволь-
ных участников соревнований 
богатый дастархан. Но сначала по 
традиции были вручены грамоты 
и призы активным участникам 
отдыха. 

Самыми спортивными были 
признаны семьи товарного кас-
сира Дарины Алдангаровой и 
начальника СТЦ техконторы 
Жибек Султангалиевой. Самыми 
активными участниками без 
сомнения стали дети работни-
ков филиала ТОО «КТЖ – ГП» 
– «Илецк» – Олег Васильков, 
Жанат Андыбаев и Кристина 
Курасова, а лучшим капитаном 
команды – Айша Ермуканова, 
дочь специалиста отдела кадров 
Жанель Тукиевой. 

Яна МАРЬИНА, Илецк
Фото автора

Сонымен қатар ҚР аумағына 
заңсыз келетін азаматтарды 
анықтау бағытында да тиісті 
шараларды қолға алған. 

– Профилактикалық шаралар 
кезінде Бейнеу станциясындағы 
желілік полиция бөлімшесі қыз- 
меткерлері құқықбұзушылық 
пен қылмыстардың алдын алуға 
бағытталған бірқатар жұмыс 
атқарды. Станцияға аялдаған 
жолаушылар пойызының вагонда-
рындағы жолаушылар, теміржол-
мен жолға шығып жатқан қо-
нақтар мен тұрғындар, мектеп 
оқушылары, теміржолшылармен 

кездестік. Өз мақсатымызға сай 
түсінік беріп, тиісті заң талап-
тарын сақтамайтын әрекет-
терге барудың салдары туралы 
ескерттік. Іс-шаралар барысында 
теміржолдың кез-келген жерінен 
кесіп өтушілер, заңсыз жүрген 
шетел азаматтары, белгіленбе-
ген жерде сауда жасаушылар, 
мас күйде жүрген жолаушылар 
да анықталды,– дейді  Бейнеу 
станциясындағы желілік полиция 
бөлімшесінің бастығы Насыр 
Дербісалиев. 

Шахида ЖҰМАН, Маңғыстау
Суретті түсірген автор

Отклик


